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در پی برگزاری نود و چهارمين جلسه دوره چهارم هيئت رئيسه 

دانشگاه در بيمارستان شريعتی، بخش های جراحی و راديولوژی 

و سی تی اسكن اورژانس اين بيمارستان افتتاح شد.

در نود و چهارمين جلسه دوره چهارم هيئت رئيسه دانشگاه كه 

صبح روز شنبه 14 آذر 94 در بيمارستان شريعتی برگزار شد، 

اين  از دستور  دانشگاه در سخنان پيش  دكتر جعفريان رييس 

جلسه، گفت: در جلسات هيئت رئيسه كه در بيمارستان ها برگزار 

از وضعيت بيمارستان توسط  از شنيدن گزارشی  می شود، پس 

رييس بيمارستان و ديگر همكاران و دريافت بازخوردها و نظرات 

اعضای هيئت رئيسه، گزارش اين جلسات مكتوب شده و اجرای 

تصميمات اين جلسات، توسط همكاران دبيرخانه تحقيق و توسعه 

سياست های دانشگاه، پيگيری می شود.

وی با اشاره به برگزاری جلسات پيشين هيئت رئيسه در بيمارستان های 

سينا، روزبه و جامع بانوان آرش، ميزبانی بيمارستان شريعتی را فرصتی 

مناسب برای ديدار از اين بيمارستان بزرگ جنرال دانست و در ادامه با 

اشاره به اهداف برگزاری جلسات هيئت رئيسه در بيمارستان های تابعه 

دانشگاه گفت: دريافت گزارش جامع از وضعيت بيمارستان ها و ايجاد 

ديالوگ )گفت وشنود( ميان بيمارستان ها و ستاد دانشگاه، دو هدف اصلی 

اين كار هستند. اين ديالوگ در بيمارستان هايی كه پيش ازاين ميزبان 

اين جلسات بوده اند، به خوبی صورت گرفته و نتايج آن قابل پيگيری است.

نود و چهارمین جلسه دوره چهارم هیئت رئیسه دانشگاه در بیمارستان شريعتی برگزار شد

افتتاح بخش های جراحی، رادیولوژی و 
سی تی اسکن اورژانس بیمارستان شریعتی
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ياد  و  نام  با ذكر  بيمارستان،  رئيس  آن، دكتر سروش  از  پس 

شهدای بيمارستان شريعتی، همجواری با اساتيد بنامی همچون 

دكتر هدايت، دكتر قوام زاده، دكتر مقدسی، دكتر كريمی، دكتر 

ساغری، دكتر طهماسبی و دكتر ملک زاده را مايه افتخار دانست 

و گفت: اين بيمارستان با زحمات اساتيد گران قدر و بزرگی بنا 

شد تا خدمات متفاوتی را ارائه كند و همين باعث افتخار آن است.

وی با بيان اين كه اميدوارم برگزاری جلسات هيئت رئيسه دانشگاه 

در بيمارستان ها، منشأ اثرات خير برای دانشگاه باشد گفت: اين 

و  اساتيد  ميان  را  و مستقيم تری  نزديک تر  ارتباط  كار می تواند 

مسئولان دانشگاه ايجاد كند.

Á درمان با احترام و ایهن، رموزش و پژوهش کاررمد
رئيس بيمارستان، با اشاره به رسالت بيمارستان شريعتی مبنی بر 

درمان با احترام و ايمن، آموزش و پژوهش كارآمد گفت: چشم انداز 

بيمارستان در سال 1400، ارائه بهترين خدمات درمانی و آموزش 

بالينی در سطح آسيا است كه با تمام وجود به آن پايبند هستيم.

 دكتر سروش به بيان اهداف استراتژيک بيمارستان پرداخت و گفت: 

ارتقاء كيفيت خدمات، ارتقاء ايمنی بيمار، توسعه آموزش كارآمد، 

حمايت از پژوهش و توليد دانش كارآمد و مديريت كارآمد منابع و 

ايجاد توسعه هماهنگ و پايدار، اهداف اين بيمارستان عمومی است.

وی بيمارستان شريعتی را نمونه يک بيمارستان خاص دانست و 

افزود: اساتيد اين بيمارستان از افراد برجسته كشور و از بهترين های 

حوزه تخصصی خود هستند. دانشجويان و دستياران آن نيز از 

ممتازان كشور هستند. همه اين ها ايجاب می كند تا بهترين سطح 

خدمات را در اين مركز ارائه دهيم.

دكتر سروش با اشاره به مأموريت آموزشی، پژوهشی و درمانی 

بيمارستان شريعتی، بعد پژوهشی اين بيمارستان را غالب بر ديگر 

حوزه ها خواند و در ادامه گفت: مساحت فيزيكی اين بيمارستان، 

شش هكتار است. 835 تخت مصوب و 520 تخت فعال دارد و 

خدمات درمانگاه های تخصصی آن، در قالب 39 رشته تخصصی و 

فوق تخصصی ارائه می شود. همچنين در سال گذشته، قريب به 23 

هزار مورد بستری و 28 هزار مراجعه به اورژانس وجود داشته است.

وی بخش پيوند را از افتخارات بيمارستان شريعتی خواند و گفت: در 

سال گذشته 430 مورد پيوند در اين بيمارستان به انجام رسيده است.

دكتر سروش با اشاره به روند رو به افزايش ضريب اشغال تخت 

گفت: اين شاخص، در سال های 91، 92، 93 و شش ماهه نخست 

سال 94، به ترتيب 83 درصد، 83.45 درصد، 85.31 درصد و 

91 درصد بوده است. اين در حالی است كه با آغاز طرح تحول 

سلامت، تعدادی از بخش ها در حال بازسازی بوده اند و در اينجا 

علی رغم  كاركنان كه  و  روسای بخش ها  از زحمات  است  لازم 

تعميرات و بازسازی، ذره ای از خدمت گزاری مطلوب آن ها كاسته 

نشده است، تشكر و تقدير كنم.

وی تعداد اعضای هيئت علمی را 144 تن و تعداد نفرات كادر پرستاری را 

دارای 530 عضو برآورد كرد و افزود: در حال حاضر نسبت كارشناس به 

تخت فعال، 1.02 و نسبت پرستار به متوسط بيماران اورژانس 1.2 است.

وی اقدامات انگيزشی بيمارستان و افزايش كارانه اعضای هيئت علمی 
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و كاركنان را در افزايش رضايتمندی آنان مؤثر دانست و در ادامه 

به بيان روند رشد برخی از شاخص های درآمد پرداخت.

در ادامه، مسئولان بيمارستان شريعتی، ضمن معرفی دستاوردهای 

اين بيمارستان در حيطه های مختلف آموزشی و پژوهشی، داروخانه ها، 

خدمات و حوزه مالی، به بيان مسائل و چالش های موجود پرداختند 

و اعضای هيئت رئيسه دانشگاه توضيحاتی را در اين خصوص مطرح 

و نكاتی را بر اساس سياست های كلی دانشگاه متذكر شدند.

Á ویژگی هاى خاص بیهارستان شریعتی
دكتر جعفريان رييس دانشگاه نيز پس از شنيدن مسائل و نظرات 

مطرح شده به جمع بندی اين جلسه پرداخت و گفت: بيمارستان 

بيمارستان های  از  و  بيمارستان های خاص كشور  شريعتی جزء 

با  آن  نوع خدمات  و  وظايف  است كه حجم  ريفرال سطح سه 

بيمارستان های معمولی تفاوت دارد. اين بيمارستان از لحاظ حجم 

مراجعه، بار بسيار زيادی را بر دوش می كشد و بيش از ظرفيت 

موجود، چه ازلحاظ فيزيكی و چه ازلحاظ زيرساخت، خدمات خود 

را ارائه می دهد كه اين محصول تلاش همه همكاران آن است.

وی وجود اساتيد برجسته را از ديگر ويژگی های خاص بيمارستان 

شريعتی دانست و گفت: اين بيمارستان، ازنظر محصولات پژوهشی، 

رتبه نخست بيمارستان های كشور است. گروه داخلی نيز حضور 

بسيار قوی در اين بيمارستان دارد كه از ديگر ويژگی های متمايز آن 

است. همچنين از لحاظ خدمات دارويی، جزء نخستين مراكز كشور 

است كه مكانيسمی به جزء يک داروخانه در آن فعاليت می كند.

رييس دانشگاه افزود: با آغاز طرح تحول سلامت، بار اضافه ای بر 

حجم خدمات بيمارستان شريعتی اضافه شد كه البته در مورد 

همه بيمارستان های دولتی كشور صدق می كند و ضريب اشغال 

تخت در اين بيمارستان ها به شدت افزايش يافت و از حالت مرزی 

)Boarder line( به وضعيت اضافه بار )Over Load( تبديل شد.

وی با اشاره به متوسط ضريب اشغال تخت در كل چهار هزار تخت 

بيمارستانی دانشگاه گفت: در حال حاضر، اين ميزان، 88 تا 90 

درصد است و همه می دانيم زمانی كه اين شاخص بيش از 80 

تا 85 درصد باشد، يعنی بيمارستان هيچ وقت تخت خالی ندارد 

و بيمار برای بستری شدن بايد منتظر بماند. اين موضوع، فشار 

اضافه ای را بر بيمارستان ها تحميل كرده كه البته همه همكاران 

با كوشش خود سعی می كنند تا اين فشار را به حداقل برسانند.

Á ضرورت ارتباطات بیرونی بیهارستان
 دكتر جعفريان افزود: با توجه به ويژگی های خاص بيمارستان شريعتی، 

يک رويكرد، اين بيمارستان را نقطه كانونی همه بيمارستان ها می داند 

كه البته اين تفكر محكوم به شكست است. رويكرد ديگر، در كنار 

توجه به نقش مهم بيمارستان شريعتی، اين بيمارستان را در كنار 

ساير بيمارستان های دانشگاه و همچنين ديگر بيمارستان های كشور، 

ايفاكننده نقش و وظايف خود می داند كه البته رويكرد درستی است. 

در ارتباط با اين بيمارستان؛ در برخی موارد، رويكرد اول استنباط 

می شود كه اين نشان می دهد بيمارستان گاهی اوقات در ارتباط با 

دانشگاه و حتی بيرون از دانشگاه، با اشكالاتی روبرو است.
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رييس دانشگاه با بيان اين كه همه در يک مجموعه كار می كنيم 

گفت: اين امر ايجاب می كند تا هم مسئولين دانشگاه نسبت به 

مسائل بيمارستان حساس باشند و هم بيمارستان به برنامه های 

دانشگاه و از جمله برنامه چهارساله توجه داشته باشد.

وی افزود: زمانی كه يک بيمارستان دارای قابليت هايی است، نبايد 

حركتش را محدود كنيم ولی نبايد فراموش كنيم كه نحوه ارتباط 

نيز يک مسئله ضروری است و لازم است كه بيمارستان ها، دانشگاه 

را در جريان امور خود قرار دهند. در اين ميان نبايد اين تفكر برای 

اعضای هيئت علمی كه از برجستگان حوزه خود هستند، ايجاد 

شود كه هرچه می گويند درست است.

Á محدودیت منابع مالی دولت
دكتر جعفريان با اشاره به محدوديت پرداخت های مالی مربوط به 

طرح تحول نظام سلامت نسبت به سال گذشته گفت: شرايط مالی 

دولت مانند سال گذشته نيست و پرداخت های سال 94 معادل 

هزينه ها و گاهی اوقات كمتر از هزينه ها است. ولی باوجوداين، 

تراز بيمارستان شريعتی هنوز مثبت است.

رييس دانشگاه افزود: منابع مالی دولت اجازه سرمايه گذاری های 

بزرگ را نمی دهد ازاين رو بايد راه های ديگری برای رفع نيازهای 

خود پيدا كنيم. ازجمله در زمينه تجهيزات با تكنولوژی بالا كه 

نيازمند سرمايه گذاری های بيشتری است.

Á پروژم ساخت بیهارستان شریعتی شهارم دو
بيمارستان  پروژه ساخت  در  دانشگاه  برنامه  به  اشاره  با   وی 

بيمارستان جديدی  بيمارستان،  اين  دو گفت:  شريعتی شماره 

نيست و متصل به بيمارستان شريعتی فعلی خواهد بود. پس از 

راه اندازی آن، برخی از خدمات و سرويس های اين محل به آنجا 

انتقال می كند و برخی نيز همين جا می ماند. به اين ترتيب بخشی 

از مشكلات مربوط به ضريب اشغال تخت بالا در اين بيمارستان 

رفع خواهد شد و اميدواريم با راه اندازی بيمارستان جديد، گام 

ديگری در جهت اهداف دانشگاه برداريم.

دكتر جعفريان در رابطه با نحوه پرداخت كارانه، چارچوب آن را 

مشخص و حيطه اختيارات دانشگاه را در اين زمينه روشن دانست 

و گفت: باوجود ضريب كيفيت، در نحوه پرداخت كارانه به اندازه 

كافی قدرت مانور برای بيمارستان وجود دارد.

اعضای هيئت علمی منتظر  اين كه در مورد جذب  بيان  با  وی 

نقشه هيئت علمی بالينی هستيم گفت: در فراخوانی كه پايان سال 

می دهيم، جذب هيئت علمی بدون اين نقشه انجام پذير نخواهد بود.

رييس دانشگاه افزود: در حد امكان و توان خود، هر كمكی كه 

بتوانيم به بيمارستان شريعتی ارائه می دهيم. البته بدون مداخله 

روسای بخش ها، تقريباً هيچ كاری در بيمارستان به نتيجه نمی رسد. 

ازاين رو ارتباطات بيرونی بيمارستان چه در سطح رئيس بيمارستان 

و چه در سطح روسای بخش ها به نفع بيمارستان خواهد بود.

توضيح اينكه در پايان اين جلسه، دكتر سهراب پور به عنوان معاون 

آموزشی جديد بيمارستان شريعتی و دكتر علی عسگريان به عنوان 

از  منصوب شد. همچنين  بيمارستان  اين  درمان جديد  معاون 

زحمات دكتر موافق معاون سابق آموزشی و پژوهشی بيمارستان، 

با اعطای لوح تقدير قدردانی به عمل آمد.

تأكید ريیس دانشگاه بر هدفمندسازی پژوهش

مراسم بزرگداشت هفته پژوهش برگزار شد




